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Ropná skvrna v Baltu  
Skvrnu neznámé substance ropného původu, 
která se nachází v Baltském moři zhruba 30 
mořských mil od severopolského pobřežního 
města Ustka, odhalil hlídkový letoun polského 
námořnictva. Ropná látka znečistila mořskou 
hladinu v délce zhruba tří kilometrů a šířce 500 
metrů. Olejový film pravděpodobně vytekl z 
neznámého plavidla.  

Petice proti úložišti 
Obyvatelé Lubence a Blatna na Lounsku začali 
podepisovat petici proti stavbě podzemního úlo-
žiště jaderného odpadu. V sousedství obcí se 
nacházejí dvě z osmi míst v ČR, která vědci do 
budoucna vytipovali jako vhodná pro ukládání 
vyhořelého jaderného paliva z elektrárny Teme-
lín. Lidem například vadí, že by úložiště mělo 
zabrat zhruba 30 hektarů a že budou muset být 
vybudovány nové silnice  

Rozpouštědla neohrozila okolí 
Sudy, které objevili hasiči při hašení černé sklád-
ky v Nýřanech na Plzeňsku, skrývaly zahuštěné 
rozpouštědlo. Jejich obsah neohrozil životní 
prostředí. Hasiči v areálu bývalé firmy Prefa na 
stavební komponenty zjistili, že v ohnisku je pět 
dvousetlitrových sudů s neznámým obsahem. V 
sudech byla látka na bázi organických rozpouště-
del, která se vlivem stáří zahustila.  

Rekultivace staré skládky 
Rekultivace staré komunální skládky v Bělé pod 
Bezdězem na Mladoboleslavsku skončí do konce 
května. Rekultivace stála 17 milionů korun. Z 
toho 60 procent pokryla dotace Státního fondu 
životního prostředí, 20 procent půjčka ze stejné-
ho zdroje a zbytek zaplatilo město ze svého roz-
počtu. Na místě bývalé skládky by podle něho 
měl vzniknout lesopark.  

Vodní fond pomůže třetímu světu 
Evropská komise navrhuje zřízení Vodního fondu 
EU s rozpočtem ve výši jedné miliardy eur. Fond 
by měl poskytovat pomoc lidem v 77 afrických, 
karibských a tichomořských zemích (státy ACP) 
při zajišťování přístupu k nezávadné pitné vodě a 
adekvátním hygienickým podmínkám. 

Krátce 
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Čtvrtý ročník konference Odpady a obce, 
která proběhne ve dnech  11. a 12. června 
v kongresovém centru Aldis v Hradci Králové, 
organizačně zajišťuje Mgr. Hana Hradecká ze 
společnosti EKO-KOM, a. s. Zeptali jsme se na 
programové plány.  

Konference  je určena pro 
všechny, kdo se zabývají odpado-
vým hospodářstvím ve městech a 
obcích. Existuje „top“ téma?  

Vzhledem k tomu, že 
v červnu také proběhne referendum 
k Evropské unii, zaměřujeme se na 
aktuální problémy a úkoly, které 
v této souvislosti  musejí obce a 
města řešit. Jde o implementaci 
směrnic EU do našeho právního 
řádu ČR, ale také o praktické zkuše-
nosti z běžného života, které mohou 
ilustrovat fungování systémů odpa-
dového hospodářství v jednotlivých municipali-
tách. Rádi bychom účastníky seznámili s projekty 
ISPA, které se již v ČR realizují. 

A co česká legislativa? 
Základní právní normy jsou již hotovy a 

přizpůsobeny požadavkům Evropské unie. Nyní 
je nejožehavějším tématem Plán odpadového 
hospodářství. V současnosti je  v legislativní radě 
vlády, ale možná, že do června již bude známa 
jeho závazná podoba. Na něj naváží plány odpa-
dového hospodářství krajů. Tyto dokumenty by 
měly do budoucna nastavit základní rámec a stra-
tegii nakládání s odpady v krajích, a jsou proto 
pro každou obec mimořádně důležité. Proto o 
nich chceme vést rozsáhlou diskusi.  

A jaká další témata pro konferenci 
chystáte?  

Myslím, že velmi zajímavé budou před-
nášky, prezentující výsledky výzkumných úkolů, 
financovaných Ministerstvem životního prostředí 
(VaV). Jeden se týká skladby domovního odpadu 
a hledání standardů, které tuto skladbu vyjadřují, 

druhý zkoumá životní cyklus druhotných surovin 
(LCA). 

Oblíbenou a již tradiční specialitou naší 
konference je panelová diskuse o  možnostech 
zpracování a využití vytříděných odpadů (PET, 

směsné plasty, sklo a nápojové 
kartony). Ke každé komoditě jsme 
pozvali také kolegy ze zahraničí: 
z á s t u p c e  D u a l e s  S y s t e m 
Deutschland bude hovořit o změ-
nách postoje k masivní recyklaci 
plastů, která se nyní v SNR projevu-
je. Další zahraniční hosté nás sezná-
mí se zkušenostmi se zpracováním 
PET a nápojových kartonů 
v Evropě. 
Chystáme také blok ke zpětnému 
odběru nejen obalů, ale i ostatních 
komodit.  
Konference však nejsou jen před-

nášky, ale také osobní setkání. 
Myslím, že program konference je velmi 

bohatý. Snažíme se nahustit program tak, aby  
účastníci získali maximum informací a podnětů, 
ale nemuseli na ně vynakládat příliš mnoho času. 
Nicméně po náročném dni jednání je třeba si 
odpočinout. Jako každý rok proto mají účastníci 
vyhrazen věhlasný hradecký Aquapark. Dá se říci, 
že i to je naše specialita.   

-  j s t  -  

Konference Odpady a obce chystá bohatý program  

Rozhovor 

Odpadové dny 2003  
pořádají EKO-KOM, a.s. a ECONOMIA, a.s.  

 
Konference ODPADY a OBCE  

11. a 12. 6. 2003 
Kongresové centrum ALDIS  

Hradec Králové  
Přihlášky a podrobný program  

na http://www.ekokom.cz  
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Komplexní analýzy odpadů, včetně akreditovaných  
odběrů a posouzení nebezpečných vlastností odpadů 

Ekotoxikologické testy odpadů a vod 
Analýzy kalů pro použití na zemědělských půdách,  

včetně odběrů 
Rozbory odpadních vod včetně odběrů 

Analýzy PCDD a PCDF, PCB a jiných chlorovaných látek  
 

ZDRAVOTNÍ ÚSTAV se sídlem v Ostravě 
Centrum hygienických laboratoří 

Laboratoře akreditované ČIA, o.p.s.,  
dle ČSN EN ISO/IEC 17025, Praha 

Partyzánské nám 7, 702 00 Ostrava 
tel.: Frýdek-Místek 558 601 452, Karviná 596 397 204 

http://www.zuova.cz  

mezinárodní kongres 
„DRUHÝ ŽIVOT PNEU“ 

hotel Olympik Praha 
7.5.2003 

 
Přihláška:  http://www.aquatest.cz 

Informace: tel. 476 206 770, pí. Pálková 
mailto:aquatest@mail.mus.cz  

Středočeši pro životní prostředí 
V celkem dvanácti tematických oblastech je letos 
možné dosáhnout na grant z Fondu životního 
prostředí Středočeského kraje. Například obce do 
700 obyvatel mohou obdržet grant až ve výši 1 
milionu korun za realizaci čistíren odpadních vod 
a kanalizaci napojenou na ČOV.  
Až 100 tisíc korun lze získat například za realiza-
ci opatření k ochraně památných stromů a zvláště 
chráněných částí přírody či 250 tisíc korun ve 
formě příspěvků obcím na technická opatření 
proti přívalovým vodám. Uzávěrka podzimního 
kola pro podávání žádostí o grant byla stanovena 
na 31. říjen. Více informací na: http://www.kr-
stredocesky.cz.  

V Třebíči třídí nápojové kartony 
Kromě skla, papíru a PET lahví mohou občané v 
Třebíči od dubna třídit také nápojové kartony. 
Obaly od mléka, džusů a vína mohou lidé vhazo-
vat do žlutých kontejnerů pro PET-lahve. Obsah 
kontejnerů pak přeberou pracovníci dotřiďovací 
linky. Je to jednodušší a levnější způsob, neboť 
zavedení samostatných kontejnerů by systém 
značně prodražilo. Kontejnery jsou umístěny na 
69 místech. Kartony je nutné odkládat do kontej-
nerů stlačené a beze zbytků nápojů.  

Pozďátky prioritou kraje Vysočina  
Odbor životního prostředí kraje Vysočina ozná-
mil, že bude bedlivě sledovat dodržování zákonů 
při likvidaci obsahu nebezpečné skládky v Po-
zďátkách na Třebíčsku, která je sedmým rokem v 
havarijním stavu. Po novém majiteli areálu, spo-
lečnosti ICKM Real Estate, vyžadují nejdříve 
sanaci stávajícího obsahu skládky. Nový majitel 
od října vynaložil na čerpání a likvidaci odpad-
ních vod přes tři miliony korun.  

Radnice Prahy 1 zajistí častější 
kropení ulic v centru  
Radní Prahy 1 uvolnili 600.000 korun na častější 
letní kropení ulic v centru hlavního města. Kro-
pení komunikací v horkých letních dnech zlepšu-
je mikroklima a snižuje množství polétavého 
prachu v ovzduší, informoval starosta Vladimír 
Vihan. Zvlhčování ulic provádí Technická správa 

(pokr. na straně 3) 

Město Svitavy chce s pomocí Evropské 
unie vybudovat velkou skládku komunálních 
odpadů pro 100 000 obyvatel Svitavska. Odpad z 
domácností má v budoucnu končit v katastru obce 
Kamenná Horka u Svitav, jejíž zastupitelé se 
vznikem skládky souhlasí. Pokud se novou sklád-
ku  podaří obcím mikroregionu Svitavska vybu-
dovat a navíc na stavbu získají peníze z EU, tam-
ní obyvatelé se vyhnou prudkému zvýšení cen za 
odvoz odpadů. Dosavadní skládka Březinka u 

Moravské Třebové totiž dosluhuje a odvážení 
odpadů do jiných regionů by bylo velmi drahé.  

Projekt za více než sto milionů korun 
počítá kromě vybudování skládky i s propracova-
ným systémem třídění odpadů. Pro obec Kamen-
né Horky je akce zajímavá především finančně. 
Zatímco její roční rozpočet se pohybuje do dvou 
milionů korun, za ukládání odpadů ve svém ka-
tastru by obec získávala každoročně několik mili-
onů korun.  

Svitavy chystají novou skládku  

Odpady 

Pozemek na okraji obce Chodouň hyzdí 
veliká hromada starých pneumatik. Již  šest let se 
obec snaží, aby halda zmizela. „Myslím, že jsme 
vyčerpali všechny možnosti,“ uvedl starosta Cho-
douně František Rambouský. S problémem se 
setkal ještě jako místostarosta. Zastupitelé už 
tehdy trvali na odstranění haldy, ale vzhledem k 

tomu, že se nejednalo o obecní pozemek, nepoda-
řilo se to. Pozemek patří firmě Zemědělské záso-
bování a nákup, která ho pronajala podnikatelům. 
Ti zde chtěli zřídit recyklaci pneumatik. Asi zjisti-
li, že to není výnosné a od svého záměru upustili. 
Zůstaly po nich nahromaděné pláště.  

Halda pneumatik v obci Chodouň  

Správa úložišť radioaktivních odpadů 
(SURAO) zveřejnila dlouho očekávaný seznam 
lokalit, na nichž hodlá zahájit geologický prů-
zkum pro potřeby vybudování 
hlubinného úložiště zejména vy-
hořelého jaderného paliva. Ačko-
liv v Česku bude otázka konečné-
ho uložení jaderného odpadu 
aktuální nejdříve za padesát let, už 
v roce 2015 musí stát určit, na 
jakém konkrétním místě tento 
nebezpečný odpad dlouhodobě v 
zemi uskladní. V úvahu zatím 
podle SURAO připadá šest loka-
lit, z nichž dvě leží v Jihočeském 
kraji, dvě v kraji Vysočina a po 
jedné lokalitě správa vybrala v 
krajích Ústeckém a Plzeňském. 
Na těchto místech by nyní odborníci měli začít s 
rozsáhlým geologickým a jiným průzkumem, 
který prokáže, jaká lokalita je pro výstavbu úlo-
žiště nejvhodnější. Obyvatelé obcí, kterých se 
zúžený výběr SURAO týká, však už dnes vyhoře-
lé jaderné palivo na svém území nechtějí. Navíc 

požadují, aby je stát okamžitě vyškrtl i ze sezna-
mu vytipovaných lokalit. Starostové se dopadu 
zařazení svých obcí na seznam SURAO obávají i 

přesto, že je odborníci ujišťují o 
naprostém bezpečí úložiště, umís-
těném v hloubce až osm set metrů 
a chráněném hned několika barié-
rami. Jaderný odpad, tvořený 
zejména vyhořelým palivem ze 
dvou českých jaderných elektrá-
ren a doplněný menší částí vysoce 
radioaktivního odpadu například 
ze zdravotnictví a průmyslu, ne-
smí přijít do styku s životním 
prostředím desetitisíce let.  
Problémy s umístěním hlubinných 
úložišť a odporem veřejnosti 
čekají nejen Česko, ale i další 

země světa. V Evropě schválila konkrétní lokalitu 
pro konečné úložiště zatím jen finská vláda. Ev-
ropská komise se snaží, aby všechny členské státy 
EU vyřešily otázku likvidace svého jaderného 
odpadu co nejdříve a navrhuje dokončení stavby 
úložišť už do roku 2018.  

Šest lokalit pro jaderný odpad  

http://odpady.ihned.cz/
http://www.zuova.cz
http://www.aquatest.cz
mailto:aquatest@mail.mus.cz
http://www.kr-


7/2003                                                                                                           http://odpady.ihned.cz/                                                                                                                      strana 3 

 
 
 
 
 

 
 
 
 

                              http://www.daftrucks.cz 

DAF - Vaše výhodná dopravní alternativa  
v komunálním hospodářství 

Odpady č. 5/2003 
Téma měsíce - společně s časopisem Moderní obec 

Vodovody a kanalizace  
- čistírny odpadních vod pro města a obce 
- financování vodohospodářských projektů   

- podpora Evropské unie 
- rozvoj vodohospodářských projektů v rámci krajů 

 
Speciální téma měsíce: Kaly  

- nakládání s čistírenskými kaly v rámci ČR 
- hygienizace kalů, termické zpracování 
- rekultivační materiály na základě kalů 

- kompostování  
 

Časopis Odpady č. 5/2003 vychází  20. 5. 2003   

komunikací, podle Vihana však může tuto službu 
zajišťovat kvůli nedostatku peněz jen do červen-
ce. Městská část proto dává peníze na tyto účely 
již několik let, aby mohly kropící vozy vyjíždět 
až do září.  Kropení se provádí kolem poledne ve 
dnech, kdy teploty přesáhnout 25 stupňů Celsia a 
neočekávají se srážky. Noční čištění vybraných 
ulic vodou radnice zajistí tehdy, pokud by podle 
předpovědi měly vysoké teploty trvat delší dobu. 

Rakouský ministr proti Temelínu 
Rakouský ministr zemědělství, lesů a ekologie 
Josef Pröll se vyslovil pro pokračování diskuse s 
Českem o odstavení jaderné elektrárny Temelín. 
V parlamentu také prohlásil, že chce klást důraz 
na intenzivní lobování proti atomu v České re-
publice.  

(pokr. ze strany 2) 

Ve Slavičíně byla zkolaudována ekologic-
ká kotelna na spalování biomasy, která bude do-
dávat teplo pro 2100 obyvatel, tj. jednu třetinu. 
Náklady na výstavbu kotelny a na rekonstrukci 
rozvodů dosáhly 48 milionů korun.  

Nový kotel na biomasu produkuje mno-
hem méně emisí než původní centrální zásobová-
ní teplem.  Při rostoucích cenách plynu také rad-

nice ušetří finanční prostředky.  
Po vyhodnocení technického provozu 

rakouského kotle Holnbach nyní probíhá zkušební 
provoz. Ten ukáže, kolik dřevní štěpky se v nové 
kotelně spálí a zda bude i nadále částečně využito 
topení plynem. Cenu tepla chce radnice udržet na 
současných 290 korunách za gigajoul.  

Nová kotelna na spalování biomasy  

Energie 

Britský parlament kritizuje vládní podobu 
energetického zákona. Tvrdí, že pouze jaderná 
energetika umí vyplnit mezeru v zajištění dosta-
tečných energetických zdrojů při snižování použí-
vání fosilních paliv. Podle poslanců nejsou  obno-
vitelné zdroje důrazně prosazovány, a proto navr-
hují vytvoření státního úřadu s dostatečnými 
pravomocemi a silnou vazbou na ministerstva, tak 
aby mohlo být dosaženo cílů při snižování CO2, 
ke kterým se vláda zavázala. Tento úřad má za 
úkol nalézt potenciální možnosti využívání obno-
vitelných zdrojů ve V. Británii, znalosti a know-

how a podporovat partnerství mezi vědeckým 
výzkumem a průmyslem. Ve své činnosti se má 
zaměřit především na vítr, mořské vlny, příliv a 
jaderné štěpení a fůzi.  

Poslanci navrhují radikální systém daní, 
který bude rozlišovat mezi fosilními palivy a 
zdroji, které neprodukují oxidy uhlíku a další 
škodlivé plyny. Na jádro navrhují vyčlenit 10 mil. 
GBP, aby se mohla Británie aktivně podílet na 
projektu vývoje nových jaderných technologií 
Generation IV a zvýšit akademickou základnu v 
tomto oboru.  

Británie navrhuje radikální zdanění energií  

Do konce letošního roku namontuje liberecká spalovna dioxinový filtr, který zaručí, že obsah 
dioxinů ve spalinách nepřekročí evropské normy. Nové zařízení přijde společnost na 62 milionů korun a 
nahradí dosud používanou technologii vstřikování aktivního uhlí. Tato technologie se přitom osvědčila, 
už nyní je obsah dioxinů ve spalinách o třetinu nižší, než povolují normy. Nové zařízení by mělo být 
dokončeno  o prázdninách.  

Libereckou spalovna Termizo ročně zlikviduje 96 000 tun odpadů a vyprodukuje 650 000 giga-
joulů tepla a 8000 megawattů elektřiny. Majoritním vlastníkem Termiza je Česká pojišťovna - finanční 
služby, která poskytla peníze na odkoupení téměř dvoumiliardového úvěru Termiza u České konsolidač-
ní agentury. Za pohledávku zaplatila 715 milionů korun. Deset procent akcií drží město Liberec.  

Termizo  bude mít  letos dioxinový filtr  

Ovzduší 

Nejdéle do srpna chtějí Železárny Hrádek dokončit odprášení obou elektrických pecí, na akci 
však zatím nemají peníze. Podnik, který měl do prosince 2002 na provoz pecí výjimku České inspekce 
životního prostředí (ČIŽP), sice požádal o prodloužení mezního termínu do konce letošního roku, ale 
inspekce požaduje ekologizaci do poloviny roku, jinak výrobu oceli zastaví. Zbývá investovat téměř 20 
milionů korun. Podnik, který patří do silně zadlužené skupiny Z-group, chce řešit nákupy potřebných 
součástí výměnou za jiné zboží. ČIŽP však nehodlá čekat do konce roku. Při nerespektování daných 
podmínek by inspekce nejprve firmu pokutovala a poté zahájí řízení o zastavení výroby oceli. Inspekce 
už dříve uvedla, že nedostatek peněz nedává firmě právo vyrábět v rozporu se zákonem a podnik měl 
více než dva roky na to, aby technologii vylepšil. V Plzeňském kraji je už pouze zhruba deset subjektů, 
které jsou v podobné situaci.  

Železárny Hrádek nemají peníze na odprášení  

Časopis Odpady na internetu:  http://odpady.ihned.cz 
Služby a produkty, které vám usnadní orientaci v oblasti legislativy životního prostředí a evidence obalů naleznete na 

http://www.enviweb.cz/paragraf nebo http://www.enviweb.cz/enviobaly. 

Zákon o obalech potřebuje novelu 
kvůli malým dovozcům 
Podle zákona musí výrobci a dovozci, kteří nabí-
zejí výrobky v obalech, použité fólie či krabice 
odebrat zpět a ekologicky je zlikvidovat, případ-
ně vstoupit do systému EKO-KOM.  
Problém nastává u firem, které dovezou za rok 
minimální množství obalů.  
Ustanovení, podle něhož mají poplatek EKO-
KOM ve výši 2940 Kč platit všechny firmy bez 
ohledu na to, kolik obalů z ciziny přivezou, se  
totiž ukázalo jako nešťastné.  
Navíc  j e  t a to  povi nnos t  spojena 
s  nezanedba te lnou admi nis t r a t ivou.   
Dva tisíce korun z registračního poplatku jsou 
příjmem Státního fondu životního prostředí, osm 
set korun slouží EKO-KOM k pokrytí adminis-
trativních nákladů a sto čtyřicet korun je daň z 
přidané hodnoty.  
Ministerstvo životního prostředí chce proto zá-
kon o obalech, který byl Parlamentem schválen 
před dvěma roky, změnit. Chystaná novela proto 
navrhuje, aby se povinnost zpětného odběru a 

(pokr. na straně 4) 

Obaly 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.daftrucks.cz
http://odpady.ihned.cz
http://www.enviweb.cz/paragraf
http://www.enviweb.cz/enviobaly


7/2003                                                                                                          http://odpady.ihned.cz/                                                                                                                     strana 4 

Elektronická příloha časopisu Odpady. Vychází jednou za dva týdny. 
Kontakt: Odpady, Economia, a. s., Dobrovského 25, 170 55  Praha 7 
Jarmila Šťastná, šéfredaktorka, tel: 233 071 427, fax: 233 072 012, http://odpady.ihned.cz , mailto:odpady@economia.cz . 
Petr Pfleger, inzertní manažer časopisu, tel: 233 071 403, fax: 233 072 012,  mobil: 603 198 873,  mailto:petr.pfleger@economia.cz . 
© Všechna práva vyhrazena. Bez předchozího písemného souhlasu vydavatelství Economia a.s. je zakázána jakákoli další publikace, přetištění nebo distribuce (tištěnou i 
elektronickou formou) jakéhokoli materiálu nebo části materiálu zveřejněného v tomto PDF servisu. Společnost Economia, a.s. využívá agenturní zpravodajství ČTK, 
která si vyhrazuje veškerá práva. Publikování nebo šíření obsahu ze zdrojů ČTK je výslovně zakázáno bez předchozího písemného souhlasu ze strany ČTK. 

Odpady č.  6/2003 
 

Téma měsíce: 
(společně s časopisem Moderní obec) 

Městské systémy pro komunální odpad  
- krajské koncepce odpadového 

hospodářství v jednotlivých krajích 
- spalovny komunálního odpadu jako 

součást systému  
- příklady konkrétních řešení  

 
Speciální téma měsíce: Zpětný odběr 

- rozvoj systémů zpětných odběrů 
- zapojení do komunálních systémů 

- otázky recyklace a financování 
 

Časopis Odpady č. 6/2003 vychází  24. 6. 2003   
Uzávěrka redakční části   3. 6.  2003 

Uzávěrka inzertní  části je 10. 6.  2003 

Největší domácí papírenská společnost, Frantschach Pulp&Paper Czech ve Štětí, zkušebně zpro-
voznila zařízení, které má omezit zápach z firmy. Kolaudace zařízení za 90 milionů korun by se měla 
uskutečnit příští měsíc.  Emise plynů se ročně sníží až o 150 tun. Po spuštění zařízení, které se kvůli 
srpnovým povodním o několik měsíců zbrzdilo, by se tak mělo ulevit obyvatelům města. Emise plynů 
dlouhodobě znepříjemňují život obyvatelům Štětí. Projekt počítá s tím, že plyny z přibližně 57 potrubí v 
závodě budou svedeny do jediného a spálí se v regeneračním kotli. Klíčové části zařízení a projekt doda-
la finská firma Kvaerner, která je součástí nadnárodního koncernu.  

Papírna Štětí omezuje zápach  

Zlepšení kvality vody Brněnské přehrady 
je podle jihomoravských krajských zastupitelů 
zbytečné bez předchozí-
ho vyčištění řeky Svrat-
ky. V obcích na břehu 
Svratky je třeba vybu-
dovat čističky odpad-
ních vod. Akce nebude 
úspěšná bez úzké spolu-
práce tří krajů.  

Svratka totiž 
protéká Pardubickým 
krajem, Vysočinou a 
krajem Jihomoravským. 
Na všech územích se 
nachází zdroje pitné 
vody pro Brno. Kvalita řeky se také významně 
odráží na kvalitě vody v Brněnské přehradě a 
novomlýnských nádržích na Břeclavsku.  

Od poloviny roku by měla fungovat pra-
covní skupina zástupců tří krajů, která by určila 

strategii takzvaného pro-
jektu Čistá Svratka. 
Nejdříve se musí zmapo-
vat, jak řeší odpadové 
hospodářství obce a města 
v blízkosti Svratky.  
Následně se musí zahájit 
vybudování sítě čističek 
odpadních vod. Na pro-
jektu se však mají finanč-
ně podílet nejen tři zainte-
resované kraje, ale i jed-
notlivé obce, kde se čis-
tička bude stavět. Další 

peníze se pokusí kraje sehnat i ze Státního fondu 
životního prostředí a z fondů Evropské unie.  

Vyčištění Brněnské přehrady začne Svratkou 

Voda 

Starosta Břidličné na Bruntálsku razantně 
vyřešil problém s chystaným zdražením vodného 
a stočného ve svém městě. Spolu s městskými 
policisty obsadil čistírnu odpadních vod.  

Bruntálská vodohospodářská společnost, 
která už dva roky provozuje v okrese zařízení 
Vodovodů a kanalizací Bruntál, totiž vypočítala, 
že obyvatelé Břidličné mají letos začít platit vod-
né a stočné za kubík vody ve výši jednašedesáti 
korun. To je jedna z nejvyšších cen v České re-
publice. Přitom čistírna odpadních vod leží na 
pozemku města a město také rekonstrukci čistírny 
nedávno financovalo spolu se státem.  

Radnice nejprve vodohospodářskou firmu 
upozornila, že v dubnu hodlá čističku převzít a 
provozovat sama. Když se firma k předání nemě-
la, rozhodli se jednat. Čistírnu nyní provozuje 
Městská obchodní společnost a bývalá obsluha 
čističky nyní pracuje pro ni.  

Protože některé zařízení čističky a přede-
vším část kanalizace patří Vodovodům a kanaliza-
cím Bruntál, chce se s nimi radnice dohodnout o 
koupi.  Ředitel Vodovodů a kanalizací Bruntál 
proti zabrání čističky nic neřekl. Obyvatelé města 
by měli zabráním čističky získat levnější stočné.  

Starosta Břidličné zabral čističku  

Až o 80 milionů korun by se mohla pro-
dražit rekultivace bývalého lomu v Chabařovi-
cích, pokud by zákonodárci neschválili novelu 
tzv. vodního zákona.  

Úprava totiž odstraňuje platby správcům 
povodí, pokud je voda využita na rekultivaci 
vytěžených území. Při současné podobě zákona 
pouze přesouvají peníze v rámci státu a snižují se 

prostředky na obnovu území, která jsou poškoze-
na těžbou.  

Za odběr povrchové vody, která do lomu 
přitéká, nyní státní podnik Palivový kombinát 
(PK) zaplatí resortu zemědělství 2,23 koruny za 
kubík.  Na severu Čech by novela mohla při zatá-
pění bývalých dolů ušetřit až 2,5 miliardy korun. 

Novela zákona by ušetřila miliony  

Sanace zóny Triagle u Žatce 
 

Do soutěže na odstranění starých ekolo-
gických zátěží za zhruba 300 milionů korun v 
budoucí průmyslové zóně Triangle u Žatce se 
přihlásilo 11 firem. Vítěz soutěže by měl být 
znám v květnu, první část prací musí vítězná 
firma dokončit do konce května příštího roku. 
Veškeré práce včetně sanace podzemních vod by 
měly skončit na konci roku 2008.  

Vláda minulý týden rozhodla o uvolnění 
400 milionů korun na přípravu zóny, kterou po-
važuje za strategickou. V letošním roce poskytne 
300 milionů a příští rok dalších 100 milionů 
korun. Peníze jsou určeny na demolice nepotřeb-
ných objektů bývalého vojenského letiště a na 
sanaci ekologických zátěží. Samotný Ústecký 
kraj přispěje do roku 2005 na přípravu zóny 180 
miliony korun.  

O zónu měla zájem automobilka PSA 
Peugeot Citröen, která si však nakonec vybrala 
slovenskou Trnavu. Podle představitelů kraje 
byly mezi důvody, proč si firma Žatec nevybrala, 
ekologické zátěže a nevyhovující dopravní spoje-
ní.  

Sanace 

likvidace použitých krabic či fólií vztahovala jen 
na firmy, které za rok dovezou nebo vyrobí mini-
málně tři sta kilogramů obalů.  
Změna by vyhovovala i EKO-KOMu, protože 
vedení klientů s produkcí pod tři sta kilogramů je 
pro systém velmi náročné a pro efektivní naklá-
dání s odpady je vlastně přítěží agendy, protože 
zvyšuje režijní náklady, ale nemá  reálný přínos.  

(pokr. ze strany 3) 
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